
Za svobodni izvoz .vina. 
Znano je, da je bil dosedaj pri nas svobod

ni izvoz vina v tuje države prepovedan in sicer 
raditega, ker za vino tuje države niso dale no
bene odškodnine v blagu, ampak so ga samo 
plačevale s papirnatim denarjem. Ker pa je ra
ditega naše vinogradništvo trpelo zelo veliko 
škodo, so naši poslanci (Slovenska K mečka Zve
za) vložili v Narodnem predstavništvu interpela
cijo za svobodni izvoz vina. Iz govora, ki ga 
je imel naš poslanec I v a n Ve s e n j ak ob tej 
priliki, posnamemo na kratko sledeče: 

Na štajerskem in deloma na Kranjskem 
imamo kraje, ki žive izključno od vinogradništ
va, katerim je glavni in edini dohodek, vir go
spodarskega življenja in torej' obstanka ravno 

j vinogradništvo. V korist teh krajev in korist 
i cele države je, da se izvoz vina v sosedne dr
| žavs nrsdi, kakor je treba. 



Jaz bi opozoril, da imamo že po statistič
nih podatkih iz leta 1906 35.000 ha prenovlje
nih vinogradov v naši zeleni Štajerski. Pridelek 
znaša okoli 400.000 hI vsako leto. Da se za
more proizvajati tako velik pridelek, ki služi ve
činoma izvozu, je treba žrtvovati veUke svote 
za stroške, ki jih ima naš vinogradnik. 

Naša Slovenska Kmetijska družba je za te
koče ' leto naročila 200 vagonov modre galice. 
To označuje veliko potrebo našega vinogradni
štva na eni strani in velike izdatke vinogradni
kov na drugi strani. O stroških za razna druga 
vinogradniška dela niti ne govorim. Ako že vi
nogradnik žrtvuje toliko dela, toliko truda in to
liko denarja, potem tudi zasluži, da ga država 
podpira s pametno trgovsko politiko in ga v 
polni meri ovažuje kot rednega davkoplačevalca. 

Omenjam, da imamo na Štajerskem posebno 
v Slov. goricah in vinorodnih Halozah, kakor 
tudi v drugih krajih od Mure pa doli do Save 
fina sortirana vina, ki lahko vzdržujejo svetovno 
konkurenco. Ako bi se uničevalo, ozirom oško
dovalo naše vinogradništvo s takšnimi neprili
Jkami, kakor se je to dogajalo zadnje mesece 
čisto po nepotrebnem, proti koristim države sa
me, ne samo proti koristim davkoplačevalcev, 
potem dokazuje tako postopanje nekako pomanj
kljivo pojmovanje koristi države in njenih dolž
nosti nasproti državljanom. Okoli 300.000 ljudi 
živi skoro izključno ali vsaj deloma samo na 
Štajerskem od vinogradništva in vprašanje ob
stanka teh ljudi je, da vinogradništvo uspeva. 

Zahtevam v interesu naših vinogradnikov 
ureditev izvoza, kakor je to zahteval naš kolega 
Banič za Dalmacijo. Zahtevam pa ne samo ure
ditev izvoza, ampak tudi pametno ureditev že
lezniških tarifov za to izvozno blago. 

In tretjič odločno zahtevam tudi čimprejšnjo 
dobro ureditev vseh carinskih zadev. Dotaknil 
sem se tukaj tega vprašanja, ker sem prepričan, 
da se zelo greši proti vrhovnim načelom carine, 
ki ima vendar namen, ščititi našega državljana, 
našega izdelovalca, ne pa ga dušiti. Zaradi tega 
sem se mimogrede tudi tukaj dotaknil carinske
ga vprašanja. 

Vsi razlogi torej zahtevajo hitro ureditev 
izvoznega vprašanja in jaz pozdravljam izjavo 
gospoda ministra, ki je rekel, da bo sedaj do
voljen izvoz brez kompenzacij. Jaz pravim: Mi 
hočemo in moramo bolje gospodariti, nego so 
nam gospodarili naši tlačitelji. Čuvajmo sami, 
kar je naše; saj vidimo in prebridko izkušamo, 
kako malo smisla in srca imajo za naš razvoj 
vsi dragi izven naših mej. 


